
 

 سرپل ذهاب هم لرزید
آرمان ملی: در روزهای گذشته مردم شهرهای مختلف از 
جمله سرپل ذهاب در کرمانشاه که خودشان در سال ۹۶ گرفتار 
زلزله ای شدید با خسارت های جانی و مالی بسیار شده بودند، 
مشغول جمع آوری کمک و ارسال آن به هموطنان زلزله زده 
خود در خوی بودند. اما صبح روز شنبه خبر رسید که زلزله ای 
با شدت 4.7 در مقیاس امواج درونی زمین شهرستان های غرب 
استان کرمانشاه را لرزانده. این زلزله در شهرستان های سرپل 
ذهاب، قصرشیرین و گیلانغرب احساس شد و مردم را به بیرون از 
خانه هایشان کشاند. مرکز لرزه نگاری دانشگاه تهران هم عمق این 
زلزله را ۱۰ کیلومتر و در حوالی ۲۰ کیلومتری قصرشیرین اعلام 
کرد. هنوز از خسارات احتمالی این زلزله خبری گزارش نشده 
است. بر اساس اخبار و تصاویر ارسالی از خوی هم وضعیت دشوار 
زندگی مردم در سرمای هوا، ادامه دارد. رسانه ها از قول پایگاه 
اطلاع رسانی هلال احمر، گفته اند که »تا شنبه شب و با برپایی 
اردوگاه  شماره ۱۰۰ به عنوان آخرین مکان اسکان اضطراری 
در شهر خوی، عملیات اسکان اضطراری به پایان می رسد 
اما کمک های معیشتی و غذایی با تلاش سازمان داوطلبان و 
خیریه های مردمی تا اطلاع ثانوی ادامه خواهد داشت.« همچنین 
به گفته مرتضی مرادی پور، معاون عملیات سازمان امداد و نجات 
جمعیت هلال احمر »برنامه ریزی ما در عملیات اسکان اضطراری 
به این شکل بود که در شهر خوی و فیرورق برای حفظ امنیت در 
پس لرزه های احتمالی، افراد را در اردوگاه ها اسکان دادیم چون 
برپایی چادر انفرادی در کنار ساختمان ها و در کوچه و خیابان 
احتمال خطر به دلیل ریزش آوار را افزایش می داد اما در روستاها 
به دلیل وسعت باغ و زمین های پیرامون منازل، چادرها به شکل 
انفرادی در محوطه هر خانه برپا شده است.« روز گذشته علیرضا 
شهیدی ،رئیس سازمان زمین شناسی در جلسه ستاد پیشگیری، 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران آذربایجان غربی 
که در خوی تشکیل شد، افزود: خوی بر روی گسل سیه چشمه 
-  خوی به طول ۱٨۰ کیلومتر قرار دارد که از این میزان، 
۱۱۰ کیلومتر در ایران و 7۰ کیلومتر در کشور ترکیه است. 
او اضافه کرد: این گسل در خوی به پنج شاخه تبدیل می شود. 
شهیدی با اشاره به تاریخچه وقوع زمین لرزه در خوی اظهار کرد: 
از سال ۱٨4۳ میلادی تاکنون هفت زلزله در خوی ثبت شده که 
بزرگ ترین آنها ۶ ریشتر بوده است. او افزود : امسال سه زلزله با 
بیش از ۱۵۰ پس لرزه ثبت شده که نشان می دهد که این گسل 
در حال تخلیه انرژی خود است. شهیدی با بیان اینکه در هیچ 
جای دنیا زلزله قابل شناسایی نیست، افزود: هیچ کسی نمی تواند 
ادعا کند که وقوع زلزله را می توان پیش بینی کرد. رئیس سازمان 
زمین شناسی کشور گفت: باید ساخت و سازها در حریم گسل ها 

متوقف و نظارت بر آیین نامه های این حوزه بیشتر شود.

 اصول رانندگی
لازم است اصول رانندگي به برخي رانندگان آموزش 
داده شود، زیرا در زماني که صداي آژیر ماشین آتش نشاني و 
آمبولانس در خیابان شنیده مي شود بعضي از رانندگان توجه 
نمي کنند و به حرکت خود ادامه مي  دهند و راه را براي این 

خودرو ها باز نمي کنند. 
کبیری از تهران 

داروهای بیماری های خاص 
در چندماه اخیر قیمت داروهاي بیماري هاي خاص افزایش 
یافته است و تهیه این داروها از طریق بیمه امکان پذیر نیست. 
از مسئولین وزارت بهداشت مي خواهم به این مساله مهم توجه 
کند. زیرا خانواده هایي هستند که معیشت زندگي روزمره خود 
را به سختی تامین می کنند چه رسد به تهیه داروهای گرانی 

که بتوانند خریداری کنند. 
عالمی از تهران

 
آموزش نماز

در بعضي از مدارس ابتدایي معلمین پرورشي در یاد دادن 
نماز به دانش آموزان کوتاهي مي کنند و خانواده ها نیز به امید 
اینکه فرزندشان نماز را در مدرسه یاد مي گیرد توجهي به این 
امر ندارند. از مسئولین آموزش و پرورش تقاضا دارم به این 

موضوع توجه بیشتري کنند. 
حکمت از تهران 

ایستگاه متروی امام خمینی)ره(
ایستگاه امام خمینی)ره( صبح ها همیشه مملو از جمعیت 
است و درهای قطار به سختی بسته می شود و صدای فریاد 
مسافران به دلیل فشار و ازدحام درهوا پراکنده است. گاهی 
اوقات از سوار شدن به قطار منصرف می شویم. زیرا باید خود 
را آماده فشارهای شدیدی کنیم، حتی ماموران و حراست این 
ایستگاه هم نمی توانند درها را ببندند و قطار گاهی بیشتر از 
۱۰ دقیقه در حالی که درهای آن بسته نمی شود در ایستگاه 
می ماند و انگار این وضع درست شدنی نیست و راه حلی برای 

این مشکل وجود ندارد. لطفا فکری برای این مشکل کنید. 
یک شهروند از تهران 

ترافیک
هر روز که مسیر خانه خود به سمت مرتضی گرد را طی 
می کنیم ترافیکی در اوایل این محل است که باید مسیر نیم 
ساعت را یک ساعت در مسیر باشیم از ماموران راهنمایی و 

رانندگی درخواست رسیدگی به این محل را داریم. 
حسنی از تهران

بیکاری جوانان
متأسفانه بیکاری جوانان تحصیلکرده آسایش را از آنها 
گرفته است و با مشکلات زیادی روبه رو هستند. در حال حاضر 
هر کس به سر کاری می رود باید با رابطه برود. با تحصیلات 

بالایی که داریم باید بیکار بر سر سفره پدر و مادر بنشینیم. 
احدی از تهران

  آرمان ملی: در لوایح عوارضی جدیدی 
که از سوی شهرداری تهران برای تصویب، 
به شورای شهر ارسال شده، پیشنهاد گرفتن 
عوارض از قبور مطرح شده. بر اساس این لوایح 
عوارضی، در بخش خدمات آرامستان ها در 
سال ۱4۰۲، هزینه ای جداگانه برای نگهداشت 
سالیانه برای هر پلاک قبر در نظر گرفته شده 
است. بر اساس آنچه در لایحه بهای خدمات 
آرامستان ها در سال ۱4۰۲ آمده، هزینه  
نگهداشت سالیانه قبور برای هر پلاک قبر 
در نظر گرفته شده که رقم پیشنهادی ۱۶4 
هزار تومان است. برای آرامگاه های خانوادگی 
این مبلغ به یک میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
می رسد. انتشار این خبر، انتقادات بسیاری را 
در فضای مجازی به دنبال داشته خصوصا که 
گرفتن پول از مردم به خاطر هزینه نگهداشت 
سالانه قبرهای اقوامشان در کنار اوضاع دشوار 
اقتصادی و البته صحبت های پیشین علیرضا 
زاکانی شهردار تهران قرار گرفت. شهرداری 
که بارها گفته با گران شدن شهر مخالف است 
و برای ارزان کردن تهران برنامه دارد. معاون 
محاسبات و پایش عملکرد شورای پنجم هم 
گفته: »شهردار تهران مدیریت دوره پنجم 
شهرداری را متهم به گران کردن شهر تهران 
می کنند و می گویند ادبیات قبلی ها گران 
کردن تهران برای فراری دادن مردم به بیرون 
از پایتخت بود، اما در دوره مدیریت خودشان 

گران کردن و گرفتن بهای خدمات جدید را از 
بهشت زهرا)س( و بازماندگان متوفیان شروع 
می کنند تا زمینه دفن متوفیان تهرانی را در 
آرامستان های شهرهای حاشیه ای تهران فراهم 
کنند.« بهروز شیخ رودی که در خصوص اخذ 
عوارض از قبر، نظرات خود را رسانه ای کرده، 
ادامه داده: »اینکه تورم زمین و مسکن که 
خارج از اراده شورا و شهرداری بود زمینه جریان 
مهاجرت معکوس بخشی از مستاجران را از 
تهران به حاشیه تهران فراهم کرده غیر قابل 
انکار است و این جریان تا الان هم ادامه دارد، 
اما اینکه شهرداری با گران کردن بهای خدمات 
بهشت زهرا )س( و اخذ هزینه جدید برای 
نگهداری قبور که کاملا تحت اراده و مدیریت 
شهرداری است زمینه دفن بخشی از متوفیان 
را در آرامستان های حاشیه تهران فراهم کند 
موضوعی نیست که قابل انکار باشد و بتوان آن 

را گردن شورای پنجم انداخت.«
  بی سابقه در تاریخ بلدیه

سوی  از  عوارضی  لوایح  گذشته  هفته 
شهرداری تهران به شورای شهر ارسال شد. 
شورای شهر باید تا پایان بهمن ماه این لوایح 
را تعیین تکلیف کند. در لایحه ارسال شده 
برخی از موارد برای سال ۱4۰۲ پیشنهاد شده 
است. پیشنهاداتی که نیاز به تصویب در صحن 
شورای شهر و تایید فرمانداری دارد. یکی از 
این آن ها، لایحه بهای خدمات آرامستان ها در 

سال ۱4۰۲ است که اگر تصویب شود قرار است 
هزینه ای نیز برای نگهداشت سالیانه قبور برای 
هر پلاک قبر از مردم گرفته شود. بهروز شیخ 
رودی، کارشناس مالیه و اقتصاد شهری، گفته 
»در لایحه بهای خدمات آرامستان ها برای 
سال ۱4۰۲ ما شاهد آن هستیم که شهرداری 
تهران واگذاری حق انتفاع از قبور یا به عبارتی 
پیش فروش قبور را رسما وارد چرخه خدمات 
بهشت زهرا)س( کرده است، البته پیش از این 
لایحه نیز سازمان مذکور خبر از اینکه به هر 
کد ملی صرفا یک پلاک قبر واگذار می شود و 
شرایط انتقال سند قبر به دیگران نیز برداشته 
شده داده بود که این موضوعات در مصوبه 
بهای خدمات سال ۱4۰۱ سازمان بهشت 
زهرا)س( به تصویب شورای ششم نرسیده 
بود، اما اراده مدیران شهرداری بر اجرایی 
شدن آن ها بود و حالا بعد از پیش فروش قبر 
و برداشتن شرایط انتقال سند قبر به دیگران 
در لایحه بهای خدمات آرامستان ها برای سال 
۱4۰۲ ما شاهد آن هستیم که در ردیف ۱۳ 
جدول ماده ۲ شهرداری تهران می خواهد پس 
از تصویب شورای ششم برای نگهداشت سالیانه 
هر پلاک قبر یعنی خدماتی که بر اساس وظایف 
ذاتی شهرداری در بهشت زهرا)س( برای 
نگهداشت فضای سبز، نظافت و رفت و روب 
انجام می شود رقمی بالغ بر ۱۶4 هزار تومان 
دریافت کند، البته این رقم برای آرامگاه های 

خانوادگی به ۱میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
می رسد، این هزینه تا پیش از سال ۱4۰۲ در 
طول تاریخ بلدیه اخذ نمی شده و در شهرداری 
که شهردارش نمی خواهد شهر را گران کند 
می خواهند با استناد به قانون درآمد پایدار و 
هزینه شهرداری ها همان طور که بهای خدمات 
و نگهداشت شهر را از شهروندان می گیرند، 
این بار هزینه نگهداشت قبرها را برای هر سال 
بگیرند! آقایان با گران کردن شهر مخالف 
هستند و آن را کار دوره پنجم می دانند، اما 
می خواهند از سال آینده برای هر پلاک قبر 

فیش هزینه نگهداشت صادر کنند!«
 در دستورالعمل دولت، ردی از هزینه 

نگهداشت سالیانه قبور نمی بینیم
و  محاسبات  که معاون  رودی  شیخ 
پایش عملکرد شورای پنجم بوده، با اشاره 
به دستورالعمل اجرایی ابلاغ شده از سوی 
وزیر کشور دولت رئیسی، ادامه داده: »در 
اجرای قانون درآمد پایدار و هزینه شهرداری ها 
دستورالعمل اجرایی عناوین عوارض، بهای 
خدمات و ترتیبات وصول آن ها در تاریخ ۳۰ 
آذرماه سالجاری برای اجرا به شهرداری ها 
ابلاغ شده که وقتی به این دستورالعمل 
مراجعه می کنیم درجدول شماره ۳ پیوست 
این دستورالعمل در بخش بهای خدمات 
آرامستان ها ردی از هزینه نگهداشت سالیانه 
قبور نمی بینیم و تنها بر اساس دستورالعمل 
بهای خدمات ارائه شده در حمل، تغسیل و 
تدفین پیش بینی شده و حرفی از دریافت 
هزینه بابت انجام وظایف ذاتی شهرداری مثل 
نگهداری فضای سبز، نظافت، رفت و روب 
و... در آرامستان ذیل عنوان هزینه نگهداشت 
سالیانه هر پلاک قبر مشاهده نمی شود. بر 
اساس بند ب ذیل تبصره ۱ ماده ۲ قانون درآمد 
پایدار و هزینه شهرداری ها و دهیاری ها، بهای 
خدمات عبارت از کارمزدی است که شهرداری، 
سازمان ها، مؤسسات و شرکت های وابسته 
به شهرداری ها و یا دهیاری ها در چارچوب 
قوانین و مقررات در ازای ارائه خدمات مستقیم، 
وصول می کنند که در مورد آرامستان خدمات 
مستقیم مربوط به زمان حمل، تغسیل و دفن 
متوفی است و هزینه نگهداشت زیرساخت ها در 
زمره خدمات مستقیم به شمار نمی روند، زیرا 
زیرساخت های بهشت زهرا)س( به عنوان یک 
مکان یادمان در خدمت عموم قرار دارد و فقط 
بازماندگان متوفیان از آن بهره مند نیستند که 
بخواهند هزینه های خدمات غیر مستقیم و 
عمومی نگهداشت شهر مثل نظافت، رفت و 
روب، فضای سبز و... را پرداخت کنند و اخذ این 
هزینه دریافت دوباره بخشی از بهای فروش قبر 

به شمار می رود.«
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گــــزارش

 »امید« و »رویا«
جدیدترین تصویر منتشر شده از امید و رویا، 
این دو را در کنار یکدیگر و درحالی که هم قدم 
شده اند، نشان می دهد. امید تنها بازمانده از 
گونه تک درنای سیبری در ایران است که 
به مدت ۱۵ سال بدون جفت خود آرزو به 
تالاب فریدون کنار سفر می کند. امید یکی از 
پرندگانی است که مهاجرت منظم دارد و حرکت 
خود را از سیبری آغاز می کند و پس از اقامتی 
کوتاه در ولگا روسیه و قزاقستان وارد تالاب 
فریدون کنار می شود و تا اسفند ماه مهمان 
ایران است. سازمان محیط زیست به منظور 
حفظ کریدور ایران و برای اینکه شاهد حضور 
جمعیت بیشتری از درناها در کشورمان باشیم، 
یک درنای ماده به نام رویا را به امید معرفی کرده 
که به نظر می رسد این معرفی موفقیت  آمیز بوده 
و امید و رویا با یکدیگر ارتباط گرفته اند. به گفته 
این سازمان، برای اینکه بتوان گفت که معرفی 
دو درنا به یکدیگر موفقیت آمیز بوده یا خیر، باید 
ببینیم که آیا در اسفندماه که زمان مهاجرت 
درناست این دو با یکدیگر هم مسیر می شوند و 
در صورت هم مسیر شدن، آیا در زمان بازگشت 
به ایران در سال آینده خانواده های دیگری از 

درنا را نیز با خود به ایران می آورند یا خیر؟
  

 حقوق  سربازان 
به ۵ میلیون تومان می رسد 

کیومرث سرمدی واله، نماینده مجلس، 
را  مجرد  سربازان  برای  پیشنهادی  مبلغ 
حدود ۵ میلیون تومان اعلام کرد و گفت: این 
رقم برای سربازان  متاهل بیش از ۵ میلیون 
تومان خواهد بود . او افزود: به رغم سکوت دولت 
در خصوص حقوق سربازان در لایحه بودجه 
اما به دنبال این هستیم که مبنای حقوق 
سال گذشته آنان را ۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش 
دهیم . نماینده اسدآباد ادامه داد: افزایش حقوق 
سربازان ضرورت دارد چون جوانانی  که دو سال 
از عمر خود را صرف دفاع از میهن می کنند 
به خصوص سربازان متاهل باید در حین خدمت 
سربازی بتوانند حداقل معیشت خود و خانواده 
را تامین کنند. سرمدی واله یکی از نقاط قوت 
بودجه سال ۱4۰۱ را افزایش حقوق سربازان 
مجرد و متاهل خواند و گفت: این اقدام که با 
موافقت کمیسیون اجتماعی و تصویب صحن 
علنی به صورت قانون درآمد اقدام  بی سابقه ای 

بود. 
 

تعطیلی پنجشنبه ها در دولت 
تصویب شده

معاون گردشگری کشور گفت: تعطیلی 
پنجشنبه ها برای رونق گردشگری در قالب 
خدمات  مدیریت  ٨7 قانون  ماده  اصلاح 
کشوری، به دولت ارائه و تصویب شد. علی 
اصغر شالبافیان، در مورد تعطیلی پنجشنبه ها 
و رونق گردشگری در کشور گفت: به پیشنهاد 
وزارت میراث فرهنگی، برای رونق گردشگری 
٨7 قانون مدیریت  در قالب اصلاح ماده 
خدمات کشوری مبنی بر پیشنهاد تعطیلی 
پنجشنبه ها، به دولت ارائه و تصویب شد و در 
قالب لایحه به مجلس ارسال شده و در حال 
حاضر منتظر تصمیم مجلس در این خصوص 
هستیم. او تاکید کرد: بخش عمده اقتصاد 
گردشگری کشور مبتنی بر رونق گردشگری 
داخلی است، تعطیلی پنجشنبه ها می تواند به 
رونق سفرهای کوتاه مدت ختم شود و موجب 
رونق مقاصد اقتصادی مبانی اصلی گردشگر 
فرِست شود. به فرض مثال شهرهای بزرگ ما 
که ساکنان بسیار دارند همچون شهرکرد که 
دارای شهرستان ها و اماکن گردشگری زیادی 
در اطراف است می تواند با سفرهای کوتاه مدت 
به رونق اقتصادی، رشد گردشگری به ویژه 
در حوزه بوم گردی ختم شود. شالبافیان در 
مورد اقدامات مقابله با ایران هراسی که ضربه 
سنگینی به گردشگری وارد می کند، گفت: 
دو ظرفیت برای این مساله در نظر گرفته ایم 
نخست، هزینه ای برای معرفی ظرفیت های 
گردشگری ایران به زبان های مختلف خارجی 
که باید در قالب تولید و نشر محتوا توزیع 
شود و همچنین ردیف اعتبارات مشخص به 
۵۰۰ میلیارد تومان برای مقابله با  میزان 
ایران هراسی که با عناوین معرفی و تبلیغات 

گردشگری پیش بینی شده است. 
 

محیط زیست کشور با یک تلنگر 
فرو می ریزد

حفاظت  سازمان  رئیس  علی سلاجقه، 
محیط زیست  در مراسم روز جهانی تالاب ها 
که در اهواز برگزار شد،  گفت: »محیط زیست 
کشورمان شرایط مناسبی ندارد؛ خوزستان 
اصلا شرایط مناسبی ندارد. همیشه به یاد 
آلام و مرارت های مردم شریف این استان در 
ابعاد مختلف از جمله گرد و غبار، سیلاب ها، 
هستیم  آتش سوزی ها  و  خاک  فرسایش 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  .«رئیس 
عنوان کرد: در نیویورک تمام ابر صنایع را از 
کشور خارج کرده و آلودگی را به جای دیگر 
منتقل کرده اند. آن ها دارند با محیط زیست، 
سیاسی برخورد می کنند و انسان ها را استعمار 
و استثمار می کنند. آن ها بخش سخت کار را 
بیرون می فرستند و نرم پول در می آورند و فکر 
می کنند آقای دنیا هستند ولی ما با اندیشه های 
دینی مان چه کرده ایم؟ چرا برای دنیا یک 

کلیدواژه نساخته ایم؟«

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

شهرداری تهران تصمیم گرفته که از سال آینده برای نگهداشت هر پلاک قبر در بهشت زهرا عوارض جداگانه ای را اخذ کند 

اخذ عوارض به قبور  رسید 
  هزینه نگهداری سالانه هر قبر، ۱۶۴ هزار تومان؛ آرامگاه های خانوادگی یک میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 

  یک کارشناس مالی شهرداری: این هزینه تا پیش از سال ۱۴۰۲ در طول تاریخ بلدیه اخذ نمی شده  

  آرمان ملی: بهرام عین اللهی،  وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی گفته ۹٨ درصد از داروی مورد نیاز در 
داخل کشور تولید می شود. او با بیان اینکه ۲۵ درصد از حوزه 
دانش بنیان کشور در بخش سلامت فعال است، اذعان کرده 
که »در حوزه بهداشت و درمان و در تمامی شاخص های 
این حوزه جمهوری اسلامی ایران با فاصله، از کشورهای 
منطقه خاورمیانه پیشتاز است.« عین اللهی که روز شنبه در 
آیین افتتاح بیمارستان امام رضا )ع( میامی در شرق استان 
سمنان حاضر بود، با بیان اینکه بزرگ ترین ثروت ایران در 
حوزه سلامت نیروی انسانی بسیار خوب و توانمند است، ابراز 
کرده: حضور کارشناسان حوزه سلامت در مناطق محروم از 
دستاوردهای مهم نظام است.  او با اشاره به اینکه دانشگاه 
علوم پزشکی شاهرود از دانشگاه های بسیارخوب و بزرگ 
کشور است که خدمات ارزشمندی را ارائه می کند، گفته: 
طی فعالیت دولت سیزدهم ۱۰ هزار و ٨۰۰ تخت به مجموع 
تخت های بیمارستانی کشور اضافه شد. عین اللهی با بیان اینکه 
هفت هزار و ٨۰۰ تخت نیز بزودی اضافه خواهد شد، افزوده: 
طی فعالیت دولت سیزدهم تعداد ٨۵۰ طرح بهداشتی به 
بهره برداری رسید و تعداد ۲ هزار طرح بهداشتی دیگر نیز در 
آینده افتتاح می شود. وزیر بهداشت، ادامه داده: طی ۱۶ ماه 
فعالیت دولت مردمی، افزون بر ۶ میلیون نفر از مردم، زیر 
پوشش بیمه سلامت قرار گرفتند. به گفته او، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی ۳۰۰ شهید در روزهای همه گیری 
کرونا تقدیم سلامت کشور کرد. عین اللهی تاکید کرده که در 
تلاش هستیم خدمات بستری را به صورت رایگان به مردم 

کشور ارائه کنیم. 
  بدترین یا بهترین سال؟

اما صحبت های وزیر بهداشت در خصوص تولید داخلی 
۹٨ درصد از داروها در حالی است که پیش تر، نایب رئیس 
انجمن داروسازان ایران، امسال را بدترین سال برای تامین 
دارو پس از سال های جنگ خوانده بود. مظاهر گودرزی که 
سوم بهمن با خبرآنلاین مصاحبه داشت، اینطور توضیح داده 

بود: »دارو کم و گران است، اما کمتر و گران تر هم می شود، 
وقتی بودجه نباشد سهم جیب مردم برای تامین دارو بیشتر 
خواهد شد، آن هم برای مردمی که هنوز جیبی دارند، آن هایی 
که ندارند با نسخه های پیچیده نشده و هزینه های هنگفت، 
درمان شدن برای شان آرزو می شود. حالا این وضعیت آهسته 
آهسته پررنگ تر شده، البته قرار بود طرح دارویار بیاید و 
همه مشکلات دارویی را برطرف کند، اما وقتی پول نباشد، 
از دست دارویار هم کاری ساخته نیست، این را وضعیت این 
روزهای دارو که یک روز این قلم نیست و روز دیگر آن قلم 
ناموجود است گواهی می دهد، چه برسد به سال نیامده که 
بودجه ای برای دارو ندارد. سازمان غذا و دارو پیش بینی کرده 
در سال ۱4۰۲ حدود ۱۰۵ هزار میلیارد تومان برای دارو 
بودجه نیاز است، اما دست دولت روی نسخه بودجه سر نخورد 
تا فقط سهمی حدود ۶۹ هزار میلیاردی در لایحه بودجه 
نوشته شود، حتی چیزی کمتر از بودجه دارویی سالجاری که 
تقریباً 7۳ هزار میلیارد تومان است. دکتر سید علی فاطمی، 
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران در واکنش به این بودجه 
معتقد است »فقط برای شش ماه است.« گودرزی، در خصوص 

بودجه دارو توضیح داده بود: »بودجه ای که سازمان غذا و دارو، 
برای دارو پیش بینی کرده چیزی میان ۱۰۵ الی ۱۱۰ هزار 
میلیارد تومان است، اما چیزی که سازمان برنامه و بودجه 
در لایحه بودجه ارائه کرد خیلی ناچیز است، حتی کمتر از 
بودجه سالجاری است. به عبارتی ۶۹ هزار میلیارد تومان اصلًا 
جوابگوی نیاز دارویی کشور نیست و شاید حدود ۶۰ درصد 
نیازها را پاسخگو باشد، این یعنی فقط نصف سال آینده را با 
این بودجه می شود سر کرد.« به اعتقاد او این بودجه می تواند 
سبب ساز مشکلاتی شود: »قاعدتاً مشکلاتی برای کارخانه های 
داروساز به وجود می آورد، اما مهم تر از همه برای پرداخت یارانه  
دارو توسط دولت مشکلات زیادی ایجاد می کند. برعکس 
سیستم قبل، دولت به جای این که یارانه را به شرکت های 
تولید کننده به عنوان حلقه اول تامین دارو پرداخت کند، آن 
را توسط بیمه ها به حلقه آخر زنجیره تامین که داروخانه ها 
هستند پرداخت می کند، وقتی دولت پولی نداشته باشد 
که بخواهد پول داروخانه ها را بدهد، طبیعتاً داروخانه ها با 
سیستم بیمه نمی توانند همکاری کنند.« نایب رئیس انجمن 
داروسازان ایران، گفته بود که »الان مانند قبل نیست که 
پرداختی هزینه دارو از جیب مردم در وضعیت بیمه بودن 
یا نبودن چندان فرقی نکند، چراکه امروز اختلاف هزینه 
داروی تحت پوشش بیمه و خارج از بیمه خیلی زیاد شده، این 
اختلاف چیزی حدود ۱۰ برابر و حتی بیشتر است، بنابراین 
پرداخت این هزینه ها از توان مردم برنمی آید، نهایت این که 
اگر قانون بودجه نیاز دارویی کشور را تامین نکند اصطلاحاً 
دود چنین وضعیتی به چشم مردم می رود.«از نظر او امسال 
بدترین سال تامین دارو بعد از دوران جنگ است؛ خبرنگار از او 
پرسیده »شما گفتید سالجاری بدترین دوران تامین دارو بعد 
از سال های جنگ بود اما با شرایطی که ترسیم کردید به نظر 
می رسد اگر منابع و تامین آن اصلاح نشود با وضعیت بدتری از 
امسال مواجه می شویم؟« و پاسخ مظاهر گودرزی: »بله، واقعا 
هر روز تحمل مردم هم از نظر کمبود دارو و هم از نظر قیمت 

دارو طاق شده است.«

بهرام عین اللهی وزیر بهداشت: در حوزه بهداشت و درمان و در تمامی شاخص های این حوزه جمهوری اسلامی ایران با فاصله، از کشورهای منطقه خاورمیانه پیشتاز است 

۹۸درصددارویموردنیازکشوردرداخلتولیدمیشود
  صحبت های وزیر بهداشت در خصوص تولید داخلی ۹۸ درصد از داروها در حالی است که پیش تر، رئیس انجمن داروسازان ایران، امسال را بدترین 

سال برای تامین دارو پس از سال های جنگ خوانده بود


